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В ОРГАНІЗАЦІЯХ МОЛОДІ АТОМПРОФСПІЛКИ: ЗВІТИ І ВИБОРИ

ПАТРІОТИЧНИЙ ФЛЕШМОБ НА РАЕС ЧАС ДІЯТИ, ВИЗНАЧАТИ ПРІОРИТЕТИ І РОЗВИВАТИСЯ

З ДНЕМ НАРОДЖЕННЯ, АТОМПРОФСПІЛКО!

Напередодні Дня Соборності України рівненські
атомники взяли участь у патріотичному флешмобі
«Ланцюг єднання». Майже 200 працівників підпри-
ємства об’єдналися у півкілометровий «живий лан-
цюг», який став символом патріотичного духу укра-
їнців, єдності усього колективу.

(Закінчення на 2-й стор.)

Ланцюг єднання

Уважаемые! С Днем рож-
дения! С Днем рождения на-
шего профессионального дви-
жения! 25 лет, четверть века —
это уже срок, после которого
можно начинать подсчитывать
— что удалось и чего не
достигло наше движение.

Вектор, заданный при
рождении, НЕ ИЗМЕНИЛСЯ!
Были и потери, и достижения,
но самое главное — выполне-
ние защитных функций наших
коллективов — это осталось
главной задачей у ЦК.

С уважением
Владимир ДЬЯКОВ

Шановні спілчани!
Федерація профспілок

України сердечно вітає вас
із нагоди знаменної дати —
25-річчя від дня заснуван-
ня Профспілки працівників
атомної енергетики та про-
мисловості України.

Сьогоднішня подія — це
ще один крок до нових почи-
нань і здобутків, збережен-
ня й примноження гідних
традицій та започаткування
нових.

Пройдений шлях станов-
лення Профспілки був не-
простим і водночас насиче-
ним важливими для спілчан
подіями. Та попри всі нега-
разди і труднощі залиша-
ються непорушними ваша
згуртованість, єдність і солі-
дарність, активні дії та кон-
структивна позиція, спрямо-
вана на подальший розвиток
внутрішньоспілкової демок-
ратії, організаційно-струк-
турне та фінансове зміцнен-
ня Профспілки.

У центрі уваги Проф-
спілки — підвищення рівня
роботи профспілкових ланок
та практичної реалізації сво-
їх повноважень, посилення
вимогливості до роботодав-
ців щодо організації і умов
праці, виконання колектив-
них договорів та угод, захист
трудових і соціально-еко-
номічних прав та інтересів
спілчан.

Соціальні надбання Проф-
спілки як принципового і
наполегливого, найбільш ор-
ганізованого і послідовного
виразника та захисника ін-
тересів людини праці, її ав-
торитетність і впливовість
стали можливими завдяки
професіоналізму, самовідда-
ній і відповідальній роботі
лідерів Профспілки та їх ко-
лективів на місцях, кожного

конкретного члена Проф-
спілки — ветеранів і молоді.

Члени вашої Профспілки
представляють працівників
масових професій: атомни-
ки і гірники, хіміки та науко-
ві працівники, будівельники
та медики. Своєю наполег-
ливою повсякденною пра-
цею ви виконуєте важливу
роль у сучасному енергови-
робництві України, перетво-
рюючи ядерну енергію на
електричну та теплову, що
дозволяє економити ресурси
органічного палива, набли-
жати країну до енергетичної
незалежності та ефективно-
го розвитку власного потен-
ціалу.

Бажаємо вам і надалі
зберігати свій високий авто-
ритет та множити лави Проф-
спілки.

Зичимо міцного здоров’я,
мирного неба, добра та дос-
татків на благо ваших колек-
тивів, родин та України!
З глибокою повагою

Голова Федерації
профспілок України

Григорій ОСОВИЙ
23 січня 2017 року

Атомпрофспілка — чи не
єдина профспілка, що готова
експериментувати та розви-
вати нові та цікаві проекти.
Наприклад, 16 років тому во-
на розпочала грандіозну ро-
боту  з молоддю. Як результат,
сьогодні має самодостатню
Організацію молоді, яка повніс-
тю повторює структуру Атом-
профспілки. Більшість членсь-
ких організацій ФПУ тільки
ставлять собі за мету досягти
цього рівня, який у нас сприй-
мається як даність. 

Cьогодення вимагає но-
вих змін, і Атомпрофспілка
знову може стати організаці-
єю, яка буде прикладом для
наслідування іншими або на-
віть поведе інших за собою.
Держава обрала шлях євроін-
теграції, тому найближчим ча-
сом європейські стандарти
переважатимуть над радянсь-
кими та звичними для нас
раніше. Уже сьогодні варто
аналізувати і вивчати досвід
наших колег з Єврозони та
тих, хто вже розпочав перехід
від звичних нам радянських
профспілок до європейських. 

Профспілка 3F (Данія)
Профспілки Данії за прин-

ципом дії подібні до «юридич-
ної фірми». Це не профспілки
при якомусь підприємстві, що
є звичним для нас. Це органі-
зація, до якої може звернутися
працівник будь-якого підпри-
ємства і стати членом проф-

спілки. Профспілка об’єднує
працівників різних напрямів
діяльності, укладає колективні
угоди з об’єднаннями робото-
давців у конкретній галузі.
Найцікавіше, що суспільство і
роботодавці сприймають ко-
лективний договір як догму,
тож усі його виконують. Ніко-
му й на думку не спадає по-
рушити якісь домовленості.
Страйки можливі тільки в тому
випадку, коли за столом пере-
говорів не дійшли згоди з яко-
гось питання. І тільки в період
укладання колективної угоди
профспілка може обстоювати
свої позиції. Цікаво, що коли
профспілка оголошує страйк,
працівники не виходять на ро-

боту, роботодавець несе збит-
ки, а працівнику виплачується
компенсація втраченої заро-
бітної плати із спеціального
фонду профспілки. 

Коли ви вперше потрап-
ляєте до офісу данської проф-
спілки, працівники показують
вам свої робочі місця, ак-
центують увагу на посадах.
Наприклад, проходячи повз
кабінет юристів, вони обов’яз-
ково вказують суму в грошо-
вих одиницях, яку цей від-
діл відсудив за минулий рік,
таким чином демонструючи
роль і необхідність кожного
штатного працівника апарату
профспілки. 
(Закінчення на 2-й стор.)

Профспілкам України потрібно
переймати досвід європейських колег

Дансько-українська співпраця дає можливість окрес-
лити контури профспілки нового покоління. Зважаючи на
вектор євроінтеграції України, а також резолюцію Феде-
рації профспілок України «Профспілки — за європейський
вибір України», стає очевидним, що найближчим часом
будуть змінюватися вимоги до роботи профспілок. Для

порівняння в статті розглянуто досвід профспілок Данії,
які стали взірцем для побудови європейської профспілки,
та Грузії, де вже розпочався перехідний період, а також
проведено аналіз та вивчення досягнень Атомпрофспілки
як першої профорганізації в Україні, що реалізовує пози-
тивну практику європейських колег.

Атомпрофспілці України — 25: молодіжна гілка організації

У конференції взяв участь
генеральний директор ВП
ХАЕС М.С. Панащенко. Мико-
ла Сергійович ознайомив мо-
лодих атомників з виробничи-
ми досягненнями 2016 року,
розповів про рекордний виро-
біток електроенергії за всі роки
експлуатації станції та найкра-
щий коефіцієнт використання
встановленої потужності серед
АЕС. Керівник атомної станції
ознайомив молодіжну спіль-
ноту і з найближчими плана-
ми та перспективами, серед
яких продовження терміну
експлуатації першого енер-
гоблока, реалізація пілотно-
го проекту «Енергетичний міст
«Україна — Європейський
Союз», спорудження нових
потужностей тощо.

Не обійшов керівник під-
приємства стороною і проб-
лемні питання, що стоять
перед ХАЕС. Молодь цікави-
лася майбутньою корпорати-
зацією ДП НАЕК «Енерго-
атом», працею за Списками
№1 та №2, добудовою 3-го
та 4-го енергоблоків ХАЕС,
оновленням автобусного пар-
ку для перевезення персо-
налу тощо. Жодне питання
молодих працівників не за-
лишилось без уваги. Микола
Сергійович відзначив важли-
ву роль молодих працівників
у розвитку атомної енергети-
ки та висловив сподівання,
що колектив Хмельницької
АЕС постійно поповнюва-
тиметься молодими праців-
никами.

Перед молоддю ХАЕС
виступили заступник голови
ППО ХАЕС В.Я. Пятковський
та заступник генерального
директора ВП ХАЕС з кад-
рів і соціальних питань В.А.
Демидюк. 

Голова організації молоді
ППО ХАЕС Леонід Волков від-
звітував про роботу за період

із січня 2016-го по січень 2017
року. Зокрема, у лютому збіг-
лого року проведено «Конкурс
наукових доповідей серед мо-
лодих працівників ВП ХАЕС»,
участь у якому взяли 16 осіб.
Конкурсанти висвітлювали та-
кі напрями, як виробничий,
соціальний та профспілковий.

(Закінчення на 2-й стор.)

Здобутки вагомі, лідерство підтверджено
Відповідно до «Плану заходів організації молоді первин-

ної профспілкової організації Хмельницької АЕС» 11 січня
пройшла звітно-виборна конференція організації молоді
ППО ХАЕС, участь у якій взяли 59 делегатів, обраних на кон-
ференціях та зборах у підрозділах атомної електростанції.
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ПАТРІОТИЧНИЙ ФЛЕШМОБ НА РАЕС

Ланцюг єднання
(Закінчення.

Початок на 1-й стор.)
22 січня країна відзна-

чила День Соборності —
свято, що має велике істо-
ричне значення, адже май-
же сто років тому україн-
ський народ визволився з
неволі та возз’єднався на
своїй землі у єдину велич-
ну державу. У цей день
існує звичай створення
«живих ланцюгів». Один з
наймасштабніших у світо-
вій історії було утворено
на річницю Злуки УНР і
ЗУНР у 1990-му, коли май-
же три мільйони українців
взялися за руки, з’єднав-
ши міста Львів та Київ.

Рівненська АЕС — по-
тужне енергогенеруюче під-
приємство, яке об’єднує
майже вісім тисяч фахів-
ців — вихідців з різних ку-
точків України та світу. До
річниці Дня Соборності Ук-
раїни, за ініціативи управ-
ління інформації та зв’яз-
ків   з громадськістю, а також
підтримки адміністрації Рів-
ненської АЕС, атомники від-
творили національну тра-
дицію, взявши участь у
масовому флешмобі «Лан-
цюг єднання». Сформувати
півкілометровий «живий лан-
цюг» від будівлі виробничо-
лабораторного корпусу до
центральної прохідної при-

йшло майже 200 працівників
електростанції.

Однією нерозривною,
розфарбованою жовто-бла-
китними кольорами лінією,
тримаючись за руки та ви-
співуючи народні пісні, учас-
ники акції продемонструва-
ли могутню силу українських
сердець та довели, що ко-
жен атомник гідний звання
справжнього патріота нашої
держави. «День Соборності
України — свято, яке втілює
єдність нашого народу. Ук-
раїна — це мій дім, сильна та
незалежна, вона надихає ві-
рити у її подальшу майбутню
велич та розквіт. Тому щиро
сподіваюся, аби нарешті за-

кінчилася війна та в країну
повернулися мир, добробут
та стабільність», — коментує
учасниця заходу, інженер
виробничо-технічної служби
РАЕС Тетяна Остапчук.

Активним прихильни-
ком і учасником соціаль-
них заходів електростанції
є голова первинної проф-
спілкової організації РАЕС
Іван Мельник, який вва-

жає надзвичайно важли-
вим проведення в колек-
тиві патріотичних акцій, що
демонструють згуртова-
ність і єдність працівників
енерговелета.

В ОРГАНІЗАЦІЯХ МОЛОДІ АТОМПРОФСПІЛКИ: ЗВІТИ І ВИБОРИ ЧАС ДІЯТИ, ВИЗНАЧАТИ ПРІОРИТЕТИ І РОЗВИВАТИСЯ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Конфедерація
профспілок Грузії

У Грузії вже існуючі проф-
спілки не змогли вчасно від-
реагувати на зміни в політич-
ному житті країни. Тому цей
перехід до роботи за європей-
ськими стандартами відбува-
ється шляхом заміщення.
Утворились нові профспілки,
які працюють по-новому і
створюють конкуренцію ста-
рим. Чисельність їх членів зро-
стає, що свідчить про підви-
щення довіри саме до нових
профспілок. 

Щоб зрозуміти, що насам-
перед потрібно змінювати
нам, я запитав свого товари-
ша Лашу з Грузії, чим «нова»
профспілка краща за «стару».
На що отримав відповідь: «Ми
не залежимо від керівництва.
Ми орієнтовані не на сервіс
(путівки, подарунки), а на пра-
возахисну діяльність. Хоча в
деяких первинках ці сервіси
ще є, але ми намагаємося
позбутися цього. Намагаємо-
ся це зробити навчанням.
Щоб наші члени ставили пра-
вильні пріоритети і вимагали
від профспілкових лідерів бо-
ротися, а не туризмом зай-
матись». 

Власний погляд
Відтак можна дійти вис-

новку, що в нашому суспільстві
завжди присутня певна частка
невдоволення. Кожен гово-
рить про те, що він не задово-
лений роботою профспілок, а
от чим саме — питання вже
складніше.

Коли я влаштувався на
роботу і вступив у проф-
спілку, то все вже набуте і
напрацьоване нашою проф-
спілковою організацією сприй-
малось як належне. Тому коли
на різних тренінгах або засі-
даннях Молодіжної ради ФПУ
я говорив про якусь проблему
чи про те, що варто в якомусь
напрямі покращувати діяль-
ність, більшість одразу ди-
вувались і перепитували: «Ти
ж з профспілки атомників?».
«Так», — відповідав я, не розу-
міючи суті питання. Потім мені
пояснили, що наша профспіл-
ка — одна з найсильніших, і
більшість українських проф-
спілок тільки ставлять собі за
мету вийти на наш рівень. 

Колективний договір по-
ширюється тільки на членів
профспілки. Ця пропозиція
вже декілька років лунає в
кулуарних розмовах проф-
спілкових активістів, адже та-
ким чином наш спілчанин буде
чітко усвідомлювати, що саме
робить профспілка і які саме
соціальні гарантії вона шля-
хом переговорів змогла нада-
ти працівнику. Усі, мабуть, не-
одноразово чули з вуст своїх
колег: «Ну навіщо мені та
профспілка, горілки я не вжи-
ваю, подарунки на Новий рік
мені не дають, бо діти вирос-
ли, та й путівок я не беру, мені

й на дачі добре». Так, дійсно, є
випадки, що людина виходить
з профспілки, і будь-яке підви-
щення заробітної плати чи інші
соціальні гарантії, за які до-
мовляється профспілка, зреш-
тою поширюються і на цього
працівника. 

Саме це питання є дуже
глибоким, оскільки працівник
узагалі не усвідомлює ролі
профспілкової організації в
його житті. Адже, перебуваю-
чи в профспілці, ми делегуємо
повноваження виборним ор-
ганам для укладення Гене-
ральної та галузевої угод, ко-
лективного договору та ін. І

якщо не буде делегованих
нами представників, то, по су-
ті, будуть відсутні документи,
які регулюють трудові відноси-
ни між роботодавцем та пра-
цівником. Для виправлення
цієї ситуації пропоную більше
уваги приділяти профспілко-
вому навчанню. 

Навчання
Проводити таке навчан-

ня потрібно працівникам під-
приємств, а також під час
прийняття на роботу. Варто
коротко окреслити основні
завдання профспілки, які саме
види послуг вона надає своїм
членам, до кого можна звер-
нутись для вирішення пробле-
ми і як діяти, якщо проблема
ніяк не вирішується. 

У проекті Стратегії мо-
дернізації ФПУ і її членських
організацій пропонувалось
включити до програм вищих
навчальних закладів і загаль-

ноосвітніх шкіл лекції, диску-
сії, тренінги щодо діяльності
профспілок. До речі, проф-
спілкова молодь РАЕС, не
знаючи про таку ініціати-
ву ФПУ, сама розробила та
запропонувала керівництву
атомної станції включити до
курсу навчання новоприй-
нятих працівників лекцію про
структуру та діяльність Атом-
профспілки та первинної проф-
спілкової організації. Думаю,
цю ініціативу варто підтримати
й іншим організаціям Атом-
профспілки та членським ор-
ганізаціям ФПУ.

Членські внески
У нас прийнято сплачува-

ти членські внески у відсотках
від заробітної плати. У Данії
встановлена фіксована сума
сплати членських внесків. Там
пояснюють це тим, що на-
справді більше звернень про
порушення прав працівників
надходить саме від робітни-
ків, а не від спеціалістів чи ке-
рівників. Ми ж, по суті, купуємо
послуги, які насамперед пе-
редбачають наш захист та
представлення наших інтере-
сів. Для порівняння: коли ми

йдемо в перукарню, нам не
виставляють рахунок, наприк-
лад, 0,5% від заробітку.

Інформаційна політика
Усі розуміють, наскільки

важливою в наш час є інфор-
маційна політика будь-якого
підприємства, організації та й
країни загалом. Тому так необ-
хідно доносити більше інфор-
мації щодо всіх судових справ,
над якими нині працюють
юристи Атомпрофспілки і над
якими працювали в минулому.
Розповідати спілчанам про
конкретні справи та результати
їх вирішення. Наприклад, за-
провадити спеціальну рубрику
в «Атомнику України». Також
варто розвивати та викорис-
товувати всі можливі інформа-
ційні ресурси, такі як Insta-
gram, Вікіпедія, Facebook тощо.

Реальне членство
Ще не так давно діяльність

усіх профспілок України була
спрямована на збільшення
чисельності спілчан. Причина
в тому, що кількість делегова-
них представників до різних
керівних органів залежить від
кількості членів профспілки.
Таким чином, сьогодні бага-
то профспілок мають у своїх
лавах непрацюючих пенсіоне-
рів, студентів, учнів тощо. Але
з огляду на те, що профспілка
має займатися виключно за-
хистом працівників, незро-
зуміло, як можна надавати
послуги непрацюючим пенсіо-
нерам та учням, що не мають
відносин з роботодавцями.
Відтак маємо членів профспіл-
ки, яким, по суті, не можемо
надавати повноцінні послуги,
а вони, у свою чергу, мають
«пільги» на членські внески.
Тому варто вирішувати питан-
ня таким чином: кількість де-
легованих представників має

залежати від величини внес-
ків, а не від кількості членів. 

Колективний договір
Як уже зазначалось, у

Данії профспілки мають право
страйкувати тільки під час
укладання колективного дого-
вору. Надалі сторони відпові-
дально ставляться до кожного
пункту. Варто і в нас виховува-
ти відповідальне ставлення
обох сторін під час укладання
колективного договору. Ко-
лективний договір має вико-
нуватись! І під час його дії
неприпустимі відхилення від
домовленостей шляхом при-
йняття спільних рішень. 

Сподіваюсь, що кожен,
хто прочитає статтю, замис-
литься над висловленими в
ній пропозиціями. Оскільки в
найближчому майбутньому, я
переконаний, багато із запро-
понованого буде реалізовано. 

Павло ОЛЕЩУК,
голова Організації молоді

Атомпрофспілки,
член молодіжної групи

Павла Пруднікова,
учасника

дансько-українського
проекту

Профспілкам України потрібно
переймати досвід європейських колег

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)
Переможці у конкурсі за

виробничим та соціальним
напрямами, відповідно до на-
казу генерального директора
ВП ХАЕС, відзначені грошо-
вими преміями, а учасниця,
яка представляла профспіл-
ковий напрям, була заохоче-
на грошовою винагородою
відповідно до рішення проф-
спілкового комітету ППО ХАЕС.
Троє кращих, які посіли пер-
ші місця за виробничим, со-
ціальним та профспілковим
напрямами (С. Осадчий, Ю.
Тараторкіна, Г. Стефаньчик),
взяли участь у «Конкурсі нау-
кових доповідей серед мо-
лодих працівників ДП НАЕК
«Енергоатом», що проходив у
червні 2016 року, і відзна-
чились: перші місця у соці-
альному та профспілковому
напрямах вибороли пред-
ставники ХАЕС.

Готувались молоді фахівці
ХАЕС і до конкурсу професій-
ної майстерності ДП НАЕК
«Енергоатом», який проведе-
но у м. Вараш серед інжене-
рів-дефектоскопістів, опера-
торів ТТО, спецводоочищення
та реакторного відділення,
водіїв легкових автомобілів,
машиністів-обхідників турбін-
ного відділення, слюсарів з
ремонту реакторно-турбінно-
го устаткування, машиністів
крана. За результатами кон-
курсу учасники ВП ХАЕС посі-
ли друге загальнокомандне
місце, святкуючи перемогу за
трьома спеціальностями, так
само тричі посівши другу
позицію, маючи ще одне при-
зове та одне четверте міс-
ця. Найкращими з-поміж усіх
учасників були представники
ХАЕС: оператор спецводоочи-
щення хімічного цеху Віталій
Мосніцький, машиніст-обхід-
ник турбінного устаткування
Василь Пенчук та водій транс-
портного цеху Іван Бобійчук.
За підсумками професійно-
го змагання водію транспорт-
ного цеху підвищено клас-
ність, машиністу-обхіднику
турбінного устаткування та
оператору спецводоочищен-
ня встановлено щомісячну
персональну надбавку до за-
робітної плати у розмірі 10%
від тарифної ставки.

Молодь ХАЕС брала участь
у семінарах «Трудової школи»,
організованих ЦК Атомпроф-
спілки, та під час форуму
Організації молоді Атомпроф-
спілки у м.Славутич, де про-
ведено навчальні семінари:
«Заможна родина — заможна
громада. Що я маю? Що я
хочу? Що я зможу?» та «Стра-

тегія і тактика інформаційної
війни».

У плані культурно-масової
роботи здійснено підготовку
команди КВК ВП ХАЕС «Герц»
до щорічного конкурсу КВК,
що проходив у рамках Форуму
Організації молоді Атомпроф-
спілки у місті Славутич. Ко-
манда «Герц» не потрапила до
числа призерів, однак про-
демонструвала повноцінний
гумор, гарні акторські знахід-
ки. В рамках форуму про-
ведено екскурсію на Чорно-
бильську АЕС, під час якої
була змога побачити ще не
накритий саркофагом 4-й
енергоблок, відвідати місто-
супутник Прип’ять.

Команда ВП ХАЕС взяла
участь у Спартакіаді Органі-
зації молоді Атомпрофспілки
у місті Енергодарі, де посі-
ла друге загальнокомандне
місце.

Організовано та прове-
дено щорічний турнір з бас-
кетболу «Кубок Щербініна»,
присвячений 25-річчю Неза-
лежності України. Перемогу
цього разу здобула молодь.

Проведено турнір з дарт-
су, нардів, більярду, жиму
штанги лежачи тощо.

У 2016 році молодь ХАЕС
взяла участь у велопробігу
за маршрутом м. Вараш —
м. Славутич, присвяченому
20-річчю створення ДП НАЕК
«Енергоатом».

Голова молодіжного осе-
редку ХАЕС брав участь в усіх
засіданнях профкому ППО
ХАЕС. Його включено до скла-
ду робочої групи із підготовки
програмних документів для
проведення чергового з’їзду
Організації молоді Атомпроф-
спілки. Крім цього, він є одним
із розробників пропозицій зі
внесення змін до Положення
про Організацію молоді Атом-
профспілки та до Стратегії її
розвитку на 2017–2022 роки.

Активісти молодіжного
осередку ХАЕС заохочувались

за активну участь у профспіл-
ковому житті. Молодь ХАЕС
була відзначена грамотами
та подяками Нетішинського
міського голови, один пред-
ставник організації ППО ХАЕС
нагороджений Подякою ЦК
Атомпрофспілки.

Відтак роботу організації
молоді ППО ХАЕС за звітний
період конференція визнала
задовільною. 

Одним із питань порядку
денного було вибори голо-
ви, заступників, членів Ра-
ди організації молоді ППО
ХАЕС. За результатами го-
лосування делегатами кон-
ференції станційну проф-
спілкову молодь одноголосно
було довірено очолювати
Леоніду Волкову (СВНіПБ).
Заступником з організацій-
ної та інформаційної роботи,
роботи з комісіями та під-
розділами обрано Віктора
Звонцева (НТЦ), заступни-
ком з питань виробничої
діяльності та навчання, со-
ціально-економічного захис-
ту інтересів членів профспіл-
ки — Олександра Оксимчука
(РЦ). Затверджено загаль-
ний склад Ради організації
молоді ППО ХАЕС у кількості
14 осіб.

У лютому 2017 року від-
будеться з’їзд Організації мо-
лоді Атомпрофспілки, на яко-
му обиратиметься голова цієї
організації, його заступни-
ки, члени Центральної ради.
Хмельницьку молодіжку на
з’їзді представлятимуть чоти-
ри представники. Леоніда
Волкова висунуто кандида-
том до складу ЦК Атомпроф-
спілки.

Новообраний голова ор-
ганізації молоді ППО ХАЕС
висловив надію на те, що мо-
лодь Хмельницької АЕС і нада-
лі буде постійно розвиватись
не тільки професійно, а й твор-
чо, і можливості для цього є.

Віктор ГУСАРОВ
Фото Олени ВЕСЕЛОВОЇ

Здобутки вагомі, лідерство підтверджено
ВІД СЕРВІСНОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ ДО ПРАВОЗАХИСНОЇ

Якщо профспілки України не хочуть опинитися в та-
кому ж становищі, що й профспілки Грузії, варто вже за-
раз проводити аналіз своєї діяльності і планувати посту-
повий перехід від сервісної організації до правозахисної.

ВИБІР — ЗА ЧЛЕНАМИ ПРОФСПІЛКИ
Варто розробити, як варіант, декілька пакетів, ко-

жен з яких передбачатиме певні види послуг. Таким чи-
ном профспілка знатиме, як визначати пріоритети
діяльності і розвивати ті види послуг, за які готові плати-
ти працівники.
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МОДЕРНІЗАЦІЯ МЕДИЧНОЇ СФЕРИ

l Концепція закріплює
модель національного солі-
дарного медичного страху-
вання зі 100% охопленням
громадян. Згідно з концепці-
єю, збори страхових внесків
здійснюватимуться через за-
гальну систему оподаткуван-
ня та збиратимуться в дер-
жавному бюджеті. Страхові
виплати за лікування окремої
людини не будуть прив’язані
до розміру її індивідуаль-
них внесків. Кожен громадя-
нин здійснює передоплату
за медичне обслуговування,
сплачуючи загальні податки.
Жодних додаткових податків
чи платежів для громадян не
вводиться.

l Регулюватиме стосун-
ки між лікарем і пацієнтом
створений єдиний націо-
нальний замовник, який пла-
нуватиме та закуповуватиме
медичні послуги для гро-
мадян, напряму контракту-
ватиме медзаклади, оціню-
ватиме та контролюватиме
якість послуг, підтримува-
тиме електронну систему
збору та обміну медичною
інформацією. Держава впро-
ваджує поняття гаранто-
ваного пакета медичної
допомоги. Йдеться про чітко
визначений набір медичних
послуг і ліків, право на отри-
мання якого матимуть усі без
винятку громадяни України.
Гарантований пакет медич-
ної допомоги щороку пере-
глядатиметься та публікува-
тиметься.

l Запропонована мо-
дель обов’язкового дер-
жавного медичного страху-
вання використовується в
багатьох країнах, зокрема,
майже в половині країн —
членів ЄС — Великобрита-
нії, Іспанії, Італії, Ірландії,
Скандинавських країнах.
Процес переходу на но-
ву модель відбуватиметься
поступово, остаточне за-
провадження — 2020 року.
На першому підготовчому
етапі — у 2017 році — буде
впроваджено нову модель
фінансування меддопомоги
на первинній ланці, розпоч-
неться впорядкування ме-
режі стаціонарів вторинного
рівня через створення гос-
пітальних округів.

l Загальний обсяг вит-
рат на охорону здоров’я в
Україні приблизно такий же,
як у Польщі, але на відміну від
поляків, українці більшу по-
ловину витрат на лікуван-
ня сплачують самостійно (в
Польщі — частка держав-
них витрат становить 70%).
Принцип використання бюд-
жетних коштів, що виді-
ляються на сферу охоро-
ни здоров’я, буде змінено.
Відбудеться перехід від фі-
нансування лікарняних стін
і ліжок до оплати результа-
ту — фактично проліковано-
го пацієнта. Гроші йтимуть за
пацієнтом до конкретного
лікаря, медичного закладу,
в який людина звертається
по допомогу. Лікарі отри-
муватимуть гідну зарплату,
громадяни — якісні медичні
послуги.

l Реформа стартує зі
зміни фінансування на пер-
винній ланці, яка є фунда-
ментом будь-якої системи
охорони здоров’я. Система
первинної допомоги здатна
за 20-30% бюджету медици-
ни вирішити до 80% медич-
них проблем громадян. Та-
ким чином, будуть вивільнені
ресурси для лікування людей
від більш складних захворю-
вань.

l Реформою передба-
чається впорядкування ме-
режі медзакладів вторинної
(спеціалізованої) допомоги в
рамках формування госпі-
тальних округів. Мало заван-
тажені й погано оснащені
лікарні будуть перепрофільо-
вані, додатково оснащені су-
часним обладнанням, до ро-
боти в них будуть залучені
висококваліфіковані спеціа-
лісти. У кожному госпіталь-
ному окрузі буде сучасна
багатопрофільна лікарня, в
якій кожен, хто потребує,
зможе отримати якісну ме-
дичну допомогу.

Встановлено технічні
критерії для визначення
географічних меж госпі-
тальних округів:

l наявність принаймні
однієї лікарні інтенсивного
лікування (першого чи друго-
го рівня);

l охоплення території з
населенням мінімум 200 тис.
осіб у разі наявності лікарні
2-го рівня або 120 тис. осіб у
разі наявності лікарні тільки
1-го рівня;

l можливість доїзду до
лікарні інтенсивного лікуван-
ня з будь-якої точки округу за
60 хвилин.

Госпітальний округ пла-
нується з такими межами і
набором закладів, щоб у
перспективі на його основі
можна було створити ефек-
тивну і сучасну медичну
мережу. Пропозиції щодо
складу та меж округів нада-
ють обласні державні адмі-
ністрації, перелік округів бу-
де затверджений урядом.

Коментар
Заступник міністра

охорони здоров’я України
Павло Ковтонюк:

— Уряд ухвалив загаль-
ний вектор реформ у системі
охорони здоров’я, щоб не
було суперечок, куди ми ру-
хаємося, а були дискусії,
яким чином і в які терміни вті-
лювати реформи. Наступний
етап — це розробка покро-
кового плану, адже концеп-
ція передбачає загальний
план до 2020 року.

Кабінет Міністрів дав до-
ручення подати детальний
план на 2017 рік. Так само є
доручення Прем’єр-міністра
В. Гройсмана, щоб усі зміни в
галузі відбувалися макси-
мально в співпраці з регіона-
ми, а головне акуратно й
мінімально травматично для
регіонів. Тому про будь-які
кроки Міністерства охорони
здоров’я медична спільнота і
суспільство знатимуть напе-
ред. Кожен крок ми робити-
мемо разом і будемо готува-
ти людей до нього.

Реформа системи
охорони здоров’я

Уряд схвалив Концепцію реформи фінансування
системи охорони здоров’я, яка дає cтарт модерні-
зації медичної сфери.

2016 год для Маловис-
ковского узла уранодо-
бывающей отрасли, куда
входят Новоконстанти-
новская и Смолинская
шахты, был одновремен-
но трудным и обнаде-
живающим. Об этом в
интервью газете расска-
зал директор Смолинской
и Новоконстантиновской
шахт Вадим КОСАРЕНКО.

— Год для Смолинской
шахты прошел под знаком
борьбы за улучшение по-
казателей. Хочется наде-
яться, что усилия коллектива
были не напрасными. Все
знают, что в нормальной
ситуации и работается лег-
че, тем не менее, к концу
года шахта выровняла ос-
новные показатели, а глав-
ное, что мы не допустили
падения показателей по
добыче руды и выполнению
закладочных работ. Кроме
этого, можно отметить, что
после получения необходи-
мой разрешительной доку-
ментации смогли запустить
в работу погрузочно-дос-
тавочную машину PFL-18
производства фирмы PAUS.
Нами получена из капиталь-
ного ремонта буровая ус-
тановка Boomer-104. Эта
техника была направле-
на в проходческую бригаду
С. Захарченко. 

В 2016 году, при под-
держке специалистов ком-
бината и с привлечением
специалистов сервисной
организации, был произ-
веден ремонт буровой ус-
тановки Simba-1252, что, в
свою очередь, помогло удер-
жать показатели по буре-
нию скважин.

Далее. Подрядной орга-
низацией были выполнены
работы по снятию чернозе-
ма, что позволяет произво-
дить работы по вскрыше
суглинка в песчаном карье-
ре. Это, в свою очередь,
позволило обеспечить Смо-
линскую и Новоконстанти-
новскую шахты песком для
гидрозакладочных работ.
Той же организацией вы-
полнены работы по под-
готовке площадки второй
очереди строительства по-
лигона  кучного выщела-
чивания. Все это позволит
закончить строительство
второй очереди полигона
уже весной 2017 года. Все,
как говорится, взаимосвя-
зано, так и здесь. Выпол-
ненные работы позволят за-

ложить в полигон 200 тысяч
тонн горной массы.

Я уже не раз говорил,
что на Смолинской шахте
создался такой коллек-
тив, которому по плечу
самые трудные задания —
люди хотят и могут рабо-
тать. Хотелось бы отметить
проходческую бригаду С.
Захарченко, буровые бри-
гады А. Врадия и А. Си-
ницкого за ежемесячное
выполнение запланирован-
ных объемов. 

Смолинская шахта по-
прежнему остается главной
надеждой и опорой поселка
Смолино. Шахта продол-
жает работать, работники
своевременно получают за-
работную плату, благодаря
шахте люди имеют возмож-
ность зарабатывать и со-
держать семьи. И у всех
только одно пожелание, что-
бы шахта заработала на пол-
ную силу. 

Для Новоконстантиновс-
кой шахты, как и для ком-
бината в целом, 2016 год
прошел под знаком при-
влечения инвестиций. К
сожалению, вместо того
чтобы осваивать государст-
венную поддержку и разви-
вать отрасль, нам самим
приходится искать деньги
на строительство шахты, за
которой будущее не толь-
ко комбината, но и отрас-
ли в целом, наша энерге-
тическая независимость. В
марте 2016 года шахту по-
сетили представители ки-
тайских корпораций CNEIC
и «TFR and DEC». В ходе
рабочего визита рассмат-
ривались возможности со-
трудничества китайских
корпораций с ГП «ВостГОК»
в плане инвестирования в

разработку Новоконстан-
тиновского месторожде-
ния. В конце октября на
шахте побывали предста-
вители китайской компа-
нии «CNNC», результатом
встречи стало подписание
меморандума о сотрудни-
честве между Министерст-
вом энергетики и угольной
промышленности Украины
и этой компанией.

12 октября на Новоконс-
тантиновской шахте про-
изошло знаменательное со-

бытие — «на-гора» была
выдана миллионная тон-
на руды, и это стало воз-
можным благодаря самоот-
верженному труду всего
коллектива и помощи ком-
бината. За достижение та-
ких показателей коллектив
Новоконстантиновской
шахты был награжден По-
четным знаком «Честь и сла-
ва Кировоградщины». Кста-
ти, руководство области и
Маловисковского района —
частые гости на шахте, что
подчеркивает важность на-
ших предприятий для об-
ласти и района. В 2016 году

мы в нашем общежитии в
городе Малая Виска смогли
подготовить шесть квартир
для молодых специалистов
— врачей центральной
районной больницы. Это по-
мощь для всех жителей тер-
риториальной громады. 

Коллектив Новоконс-
тантиновской шахты в це-
лом успешно справляется
с выполнением плановых
показателей, есть и проб-
лемы, которые обусловле-
ны объективными причи-

нами — нехваткой мате-
риалов. 

Коллективам наших шахт,
нашим друзьям с Ингульс-
кой шахты, ветеранам про-
изводства, всем работникам
ГП «ВостГОК» хочу поже-
лать, прежде всего, здо-
ровья, а всем нам — мира.
Наши сотрудники, мобили-
зованные и добровольцы,
стали настоящей защитой
для Украины. Но еще лучше
они могут работать! Желаю
процветания нашему ком-
бинату и личного счастья
каждому сотруднику!

Сергей ПОЛУЛЯХ

ТРУДОВИЙ КОЛЕКТИВ — ОСНОВА ЕКОНОМІЧНОГО І СОЦІАЛЬНОГО РОЗВИТКУ ПІДПРИЄМСТВА

Вадим КОСАРЕНКО: «Делаем все, что от нас зависит»

Уряд встановив розмір грошової допомоги
постраждалим внаслідок Чорнобильської катас-
трофи для компенсації вартості путівок санаторно-
курортним закладам і закладам оздоровлення та
відпочинку. Це передбачено постановою Кабінету
Міністрів України від 28 грудня 2016 р. №1029.

Розмір такої допомоги становитиме:
• для осіб, віднесених до категорії 1 (постраж-

далі, які мають інвалідність, що пов’язана з наслід-
ками аварії на ЧАЕС, та ліквідатори), — 5250 гри-
вень;

• для осіб, віднесених до категорії 1, із захво-
рюваннями нервової системи (з наслідками травм
і захворюваннями хребта та спинного мозку), —
17390 гривень;

• для дітей, інвалідність яких пов’язана з
Чорнобильською катастрофою, — 10840 гривень.

Громадяни матимуть змогу самі вибирати
санаторно-курортний заклад, якому і здійснюва-
тиметься безготівкове перерахування щорічної
грошової допомоги. При цьому, якщо цієї суми
недостатньо для компенсації вартості путівки,
постраждалі можуть доплатити за рахунок влас-
них коштів.

«Вперше застосовують такий підхід, коли люди-
на може сама вільно вибирати санаторій чи заклад
відпочинку. При цьому на таке лікування передба-
чено грошову допомогу», — зазначив Прем’єр-
міністр України Володимир Гройсман. Нагадаємо,
що до прийняття постанови чорнобильці зазначе-
них категорій могли проходити курс санаторно-
курортного лікування лише у визначених на тенде-
рах закладах, а грошова допомога постраждалим
внаслідок аварії на ЧАЕС не передбачалася.

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ

Грошова допомога чорнобильцям
на санаторно-курортне лікування

МІЖНАРОДНА СПІВПРАЦЯ І СОЛІДАРНІСТЬ

Лидеры всемирных профсоюзов на ежегодном
Всемирном экономическом форуме в Давосе при-
зывают к незамедлительному реагированию на
ухудшение неравенства и экономической неста-
бильности.

Генеральный секретарь МКП Шаран Барроу заявила: «В
докладе о глобальных рисках Всемирного экономического
форума, который во главу многих проблем, с которыми
сталкиваются люди и общество, ставит экономическое
неравенство, содержит меньше риска, чем реальность
сегодняшнего дня. Политики-популисты пожинают плоды
общественного недовольства и разжигают ксенофобии,
чтобы прийти к власти. Их «решения» — пустышки, и толь-
ко ухудшат жизнь огромного числа людей, в том числе их
собственных сторонников. Политические лидеры должны
перейти от туманных предупреждений о корпоративной
глобализации к немедленным действиям. Пришло время
изменить правила мировой экономики».

В частности, профсоюзные лидеры призывают к
повсеместному повышению заработной платы, чтобы
остановить приток богатства к 1% богатейших; инвести-
циям в инфраструктуру и уход; прекращению использова-
ния мошеннических краткосрочных трудовых договоров,
договоров с нулевыми часами; регулированию цифровой
экономики с целью содействия рабочим местам, правам и
формальным бизнес-моделям; прекращению налогового
мошенничества; праву на раскрытие работникам инфор-
мации, куда инвестированы их пенсионные взносы;
мерам справедливого перехода для промышленной пе-
реработки в целях борьбы с изменением климата; обес-
печению безопасности, расселения и права на работу
беженцев, к политической воли побороть ксенофобию и
разжигание ненависти.

Давос: профсоюзы призывают
к незамедлительному реагированию
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

У ВЕРХОВНІЙ РАДІ УКРАЇНИ

ПОДЯЧНІСТЬ МОЛОДИМ СПІЛЧАНАМ

АЕС: ЕКОЛОГІЯ ДОВКІЛЛЯ

Верховная Рада установила День украинского добро-
вольца, который будет отмечаться ежегодно 14 марта.

За проект постановления №4261 проголосовал 231
депутат при минимально необходимых 226.

Этим документом Кабинету Министров рекомендовано
разработать с привлечением общественности и активных
участников добровольческих формирований, участвовав-
ших в «Революции Достоинства» в ноябре 2013 — феврале
2014 года, и утвердить в месячный срок комплексный план
мероприятий по празднованию на государственном уровне
Дня украинского добровольца.

В таком плане правительство должно предусмотреть прове-
дение ежегодно мероприятий по чествованию подвига украин-
ских добровольцев; проведение в учебных заведениях, воин-
ских частях и учреждениях культуры тематических мероприятий,
бесед о массовых акциях протеста в ноябре 2013 — феврале
2014 года и об участии в них добровольческих формирований;
обеспечение Государственным комитетом телевидения и
радиовещания широкого освещения мероприятий по чествова-
нию подвига участников добровольческих формирований, орга-
низации циклов тематических теле- и радиопередач.

Как сообщалось, Генеральный штаб заявляет о службе в
Вооруженных Силах Украины 40 тысяч добровольцев.

14 марта — День
украинского добровольца

Новий рік і Різдво — найсвітліші свята, яких завжди з нетер-
пінням чекають учні спеціальної школи у м. Жовті Води. Про-
тягом декількох років поспіль маленьке диво для них нам до-
помагають створити добрі друзі — організація профспілкової
молоді управління ДП «СхідГЗК». Ось і цього року в гості до
дітей з подарунками завітали справжні Дід Мороз та Сні-
гуронька (Дмитро Міщук та Олександра Махоня), які розіграли
чудову новорічну виставу та організували дозвілля дітей.
Молодь підприємства підготувала багато сюрпризів для учнів
— м’які іграшки, альбоми для малювання, кольорові олівці,
учнівське приладдя. А яке ж свято без солодощів і смаколиків?
Саме такий подарунок передали дітлахам працівники та моло-
діжний профосередок ЦЛ КВПіА.

Щиросердечно дякуємо нашим благодійникам. Ба-
жаємо, щоб новий рік був для вас щедрим на цікаві плани і
творчі успіхи, щоб ніколи не зміліли серця на чуйність і добро-
ту. Міцного здоров’я, миру і добра. Нехай ваші благородні
справи і надалі творять добро.

З вдячністю
учнівський, батьківський та педагогічний

колективи спеціальної школи

Напередодні Нового року представники колективу
Южно-Українського енергокомплексу завітали в гості до
Березківської школи-інтернату в Кривоозерському районі
Миколаївської області. Святковий концерт та солодощі,
подаровані енергетиками, стали приємним сюрпризом
для 272 її вихованців.

Учні Березківської школи-інтернату-ліцею 1-3 ступенів по-
знайомилися з колективом енергетичного комплексу на Пів-
денному Бузі нещодавно. Перша делегація навчального закладу
на запрошення її випускника — нинішнього директора ВП
ЮУАЕС Володимира Лісніченка — відвідала підприємство у се-
редині жовтня. Тоді ж було досягнуто домовленості про підтрим-
ку дружніх зв’язків у подальшому. 

Концертна програма, підготовлена працівниками Палацу
культури ВП ЮУАЕС «Енергетик» та вихованцями студії естрад-
ного вокалу «Галатея», яка працює на його базі, а також солодкі
подарунки від атомників припали діткам до душі. Стануть у наго-
ді й дитячі речі, зібрані колективом атомників.

На кошти, зібрані під час благодійної акції серед працівників
підприємства, для Березківської школи буде придбано речі,
необхідні для навчального процесу.

Додатково:
Благодійні акції зі збору речей і коштів для дітей-сиріт та

дітей, які потрапили в складні життєві обставини, в колективі ВП
ЮУАЕС проводяться щорічно. Кошти, зібрані цього року, поділе-
но на 2 частини. Першу вже використано на придбання солодких
подарунків та дитячого взуття для вихованців Рацинської школи-
інтернату, розташованої в сусідньому Вознесенському районі.
Над цим навчальним закладом енергетики шефствують більше
20 років. Речі та солодощі діткам традиційно передають до Дня
Святого Миколая.

ДОБРОДІЙНІ ЗВ’ЯЗКИ ЮУАЕС

ЗАХОПЛЕННЯ СПІЛЧАН-ПАТРІОТІВ

НА ВОДОСХОВИЩІ ХМЕЛЬНИЦЬКОЇ АЕС перелітні
птахи почуваються в безпеці. Про це свідчить чергова
зимівля лебедів, якими опікуються працівники атомної
станції. Зокрема, нещодавно водій транспортного цеху
Хмельницької АЕС Петро Яцков випустив у озеро-охолоджувач
молодого лебедя, якого разом із дружиною прихистили у своїй
домівці. «Повертаючись із роботи побачив замерзлого птаха,
який самостійно вже не міг долетіти до водойми», — розповідає
працівник атомної станції. Лебедя нагодували, обігріли і доста-
вили до водойми-охолоджувача Хмельницької АЕС.

Птахи обрали для зимівлі саме це місце, оскільки навіть у
тріскучі морози водойма не замерзає. Вода, яка охолоджує кон-
денсатор турбіни енергоблоків, нагрівається і потрапляє до
озера-охолоджувача, температура якого комфортна для зимівлі
пернатих.

Важко підрахувати кількість перелітних птахів, які взимку
заселяють водойму біля Хмельницької АЕС, але зрозуміло од-
не, що таке сусідство свідчить про гармонійне співіснуван-
ня представників флори та фауни із високотехнологічним під-
приємством.

НА ПІК ПІДІЙМАЛИСЯ…
20 ДНІВ

— Якби мені хтось колись
сказав, що не уявлятиму без
вершин свого життя, я б не
повірив, — щиро зізнається
Олександр Веремійчук. — Бо в
дитинстві у горах ні разу не
був. А от пізніше з колегами по
роботі ми частенько їздили в
Карпати на відпочинок. І мене
затягнуло.

У повсякденному жит-
ті він — начальник дільниці
енергоремонтного підрозділу
Хмельницької атомної елект-
ростанції. Робота надзвичай-
но відповідальна. Як вдається
поєднувати її з таким екстре-
мальним хобі, для мене —
загадка.

Перші сходження були на
Петрос (2020 м) та Говерлу
(2061 м). Потім Олександр
Веремійчук разом з друзями
почав відкривати для себе
гірський Крим. Згадує свою
першу двотижневу мандрівку
по тамтешніх каньйонах, як у
«зв’язці» (підіймався з товари-
шем у парі) потрапив у негоду
й не міг зрозуміти: напарник,
що йшов вище, встигнув за-
чепитися за скелю льодору-
бом чи ні. Від цього ж залежа-
ли їхні життя. Все обійшлося
благополучно, але коли чо-
ловіки повернулися в табір,
Олександр довго не міг сло-
ва із себе видушити — настіль-
ки серйозне пережив потря-
сіння. 

За плечима у Веремійчука
вже не одна вершина. Не-
щодавно він у складі групи
українських альпіністів повер-
нувся з Кавказу, де підкорив
Казбек (5033 м, Грузія). Має у
своєму активі успішне сход-
ження на Ельбрус (5642 м,
Росія) та пік Леніна (7134 м,
Киргизія). Про кожну мандрів-
ку скелястими хребтами роз-
повідає з неймовірним захоп-
ленням.

— На пік Леніна, що в
горах Тянь-Шань, ми виру-
шили минулого літа, — прига-
дує Олександр Миколайо-
вич. — Уявіть: внизу спека
десь градусів тридцять, а на
вершині — двадцять морозу.

Висота й такі неймовір-
ні перепади температур, тис-
ку, кисневий голод — стрес
для організму. Власне, щоб
людина могла адаптуватися
до екстремальних умов, сход-
ження відбувається поступо-
во. Пан Олександр розпові-
дає, що на висоті 3600 метрів
ще є юрти, в яких можна замо-
вити миску салату чи гарячої
каші. Добираються туди альпі-
ністи, як правило, на четвер-
тий-п’ятий день підйому. А

далі опиняються віч-на-віч з
примхливими горами. Буває,
негода затягується, тож виру-
шати далі зважуються не всі.
Олександр Веремійчук зі свої-
ми напарниками досяг вер-
шини на… двадцятий день
мандрівки. 

Запитую, чим же харчу-
валися серед зледенілих схи-
лів. Альпініст розповідає, що
обов’язково із собою мають
гречку, сухпайки, сухофрукти,
шоколадні батончики і чай.
Без гарячого питва в горах —
це вірна смерть. Аби завари-
ти ароматний напій, топлять у
казанку сніг. Кілька ковтків — і
зморене виснажливою манд-
рівкою тіло повертається до
життя. До чаю ділять «Сні-
керс». Часто цей солодкий
шматочок стає єдиною їжею
за цілісінький день. 

НА ЕЛЬБРУСІ
САЛО ВКРАЛА ЛАСКА
Пригадує, як, підкорюючи

Ельбрус, хтось із колег узяв з
собою шмат сала. Але поласу-
вати ним не встигли: гірська
ласка, поцупивши стратегіч-
ний запас альпіністів, гордо
позувала перед камерами,
наминаючи свій трофей.

— Можна багато набра-
ти із собою їжі, але що важ-
чий рюкзак, то повільніше ти
йтимеш, — розповідає Олек-
сандр Миколайович. — Речі
вкладаєш лише найнеобхід-
ніші. Має бути намет, щоб
заховатися від негоди, пу-
ховка, льодоруб. У середньо-
му «штурмовий» рюкзак (для
сходжень. — Авт.) важить у
межах десяти кілограмів. 

На Кавказі Олександр
Веремійчук був тричі. Востан-
нє — у 2014 році. Це сходжен-
ня запам’ятає до кінця своїх
днів: тоді у горах зникли двоє
членів їх експедиції. 

Вони підіймалися на вер-
шину Джайлик, висота якої
4500 метрів. Було два марш-
рути — альпіністи розділилися
на дві групи. Одна пішла стрім-
кішим підйомом, друга —
пологішим. 

— Наш маршрут був не-
простий — кут підйому 45 гра-
дусів, та ще й суцільний лід.
Треба було йти у «кішках» (спе-
ціальні насадки на взуття, що
дозволяють чіплятися за кри-
жану кірку. — Авт.) і за допо-
могою льодорубів. На висоті
близько 4000 метрів команду
накрила негода: спершу пішов
дощ і ми промокли до нит-
ки, потім почалася завірюха.
Коли піднялися на вершину,
вже геть стемніло. З камінців
вимостили невеличку пло-
щадку, щоб поставити намет,
бо ж місця нема, внизу урви-

ще. А щоб вітер не зніс палат-
ку, прив’язали її до скелі.
Випивши по кілька ковтків
гарячого чаю, полягали боч-
ком і по команді перевертали-
ся з одного на другий. Сон не
йшов, бо ніяк не можна було
зігрітися. Щоб висохли шкар-
петки, ми познімали їх і повик-
ладали собі на груди…

Залишивши на вершині в
обумовленому місці «конт-
рольну записку», команда, з
якою підіймався Веремійчук,
успішно спустилася. Поверну-
лися й колеги, які здійснили
сходження за іншим маршру-
том. Тепер мали помінятися
завданнями. 

— У другій групі був вось-
микратний чемпіон Росії з аль-
пінізму Василь Печенін та наш
альпініст з Кривого Рогу Гри-
горій Шумейко, — продовжує
свою розповідь Олександр
Миколайович. — Вони були в
парі й вийшли на маршрут, з
якого ми спустилися. Проте
вже близько опівдня надійшло
повідомлення по рації, що
спортсмени не виходять на
зв’язок.
П’ЯТНАДЦЯТЬ ЛІТ У ГОРАХ

ШУКАВ ОСТАНКИ СИНА
На жаль, рятувальна опе-

рація не дала результатів. До
пошуків зниклих альпіністів
долучився й Олександр Вере-
мійчук з товаришами. Їхній
групі навіть вдалося натрапи-
ти на часткове спорядження
спортсменів. Проте і вони
людських слідів так і не знайш-
ли. Найімовірніше, чоловіки
впали в льодову тріщину, а в
тих місцях такі пастки можуть
сягати й сотні метрів углиб. 

Василь Печенін, коли здій-
снював своє останнє сход-
ження на Джайлик, мав 82
роки. Це був досвідчений
спортсмен і тренер, якому
підкорились усі вершини-«се-
митисячники» на теренах ко-
лишнього СРСР. Досі залиша-
ється загадкою, що цього разу
пішло не так. Колись він підко-
рював гори із сином. Але під

час одного зі сходжень на
Кавказі наприкінці 80-х років
минулого століття той… зник
разом з дружиною. Батько
п’ятнадцять літ розшукував
тіло сина, десятки разів до-
лаючи той самий маршрут. І
коли втратив надію знайти хоч
якусь зачіпку, хтось із альпі-
ністів на Ельбрусі натрапив
на останки й іменний же-
тон. Через неповні три десяти-
ліття батько повторив синову
долю…

Олександр Веремійчук ро-
зуміє всі ризики, проте зізна-
ється, що жити без гір не
може. Він готується до нас-
тупного надзвичайно екстре-
мального сходження. Який це
буде пік, тримає у секреті. Та
показує жовто-блакитний пра-
пор, з яким підкорив усі попе-
редні вершини. Вірить, що
розгортатиме його знову і
знову!

А ще він — керівник «Клу-
бу альпінізму та скелела-
зіння», що працює в місті
Нетішині з 2012 року. Зумів
згуртувати довкола себе та-
лановитих школярів, возить їх
на змагання, що проходять у
нас в державі та за кордоном.
До речі, двоє його учнів уже
стали чемпіонами України зі
скелелазіння у своїй віковій
категорії. 

P.S. Список загиблих ук-
раїнських альпіністів, укладе-
ний Вікіпедією, перевищує
180 осіб. Є у ньому й ім’я мого
хрещеного тата Євгена Ренди
з Івано-Франківська. Він теж
загинув на Кавказі, під час
сходження на Домбай. Мав
лише 27 літ. У гори любила
ходити і моя мама. Та після
трагічної смерті свого брата
Євгена на мріях про вершини
вона поставила хрест. Забо-
ронила навіть думати про гори
і мені…

Наталія КРАВЧУК
На знімку: Олександр

ВЕРЕМІЙЧУК з однодумця-
ми під час сходження на
Казбек, 2016 рік

Атомник підкорює гірські вершини
з прапором України

Любов до гір прокинулася в душі Олександра
Веремійчука з невеличкого села Шатерники Сла-
вутського району Хмельниччини несподівано. Адже
околиці, де підростав, — суцільна рівнина. Він, ди-
тина, викохана колосистими полями, лісами та лу-

гами, відкрив для себе альпінізм уже у досить зрі-
лому віці. Нині ж не лише сам успішно долає най-
стрімкіші гірські вершини, а й вчить скелелазінню
дітей. Його вихованці є чемпіонами України у цьому
непростому виді спорту.
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